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کوتاه از دیپلماسى

دستیار وزیر امور خارجه:
خبرهای خوبی از واردات واکسن 

در راه است
ایرنا: دســتیار وزیر امور خارجه با اشــاره به اعلام  �

دولــت ژاپن بــرای اهدای دو میلیــون و ۹۰۰ هزار دوز 
واکســن کرونا به ایران گفت: «این نتیجه بیش از یک 
ماه تلاش و بخشــی از وعده افزایش واردات واکسن 
اســت. خبرهای بهتری در راه اســت». رضا زبیب در 
حســاب کاربری خود در توییتر با هشــتگ خبر خوب 
واکسن نوشت: «دستاورد دیپلماسی مانند نوک کوه یخ 
روی دریاست». دستیار وزیر امور خارجه افزود: «ژاپن 
امروز اعلام کرد دو میلیون و ۹۰۰ هزار دوز واکســن به 
جمهوری اسلامی ایران هدیه می کند. این نتیجه بیش 
از یک ماه تلاش و بخشــی از وعــده افزایش واردات 
اســت. تلاش برای ورود ســریع تر محموله با کمک 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی اســت. 

خبرهای بهتر در راه است».

در پی آتش سوزی یک بیمارستان
سخنگوی وزارت امور خارجه با 

دولت و مردم عراق همدردی کرد
ایرنا: ســخنگوی وزارت امــور خارجه در پی حادثه  �

دلخراش آتش سوزی در بیمارســتان الحسین ناصریه، 
با دولت و مــردم عراق، به ویژه خانــواده قربانیان ابراز 
همدردی کرد. سعید خطیب زاده در پی حادثه دلخراش 
آتش سوزی در بیمارســتان الحسین ناصریه، با دولت و 
مــردم عراق به ویژه خانــواده قربانیان ابــراز همدردی 
کرد. سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن اعلام مراتب 
تســلیت دولت و ملــت ایران به دولــت و مردم عراق 
خصوصا خانواده قربانیان، برای درگذشتگان این حادثه 
تلخ رحمت و غفران الهی و برای مجروحین آن سلامتی 
مســئلت کرد. خطیب زاده آمادگی جمهوری اســلامی 
ایران برای ارائه هرگونه مســاعدت درمانی و پزشــکی 
از ســوی ایران در ایــن زمینه را نیز اعلام کــرد. حادثه 
آتش سوزی دوشنبه در بخش قرنطینه  بیماران کرونایی 
بیمارســتان آموزشی امام حسین (ع) در شهر الناصریه 
اســتان ذی قار در عــراق بیش از ۶۰ نفر از شــهروندان 
عراقی جان خود را از دســت دادند. رسانه ها از احتمال 

افزایش تلفات به بیش از ۹۰ نفر خبر داده اند.

دعوای لفظی نتانیاهو و بنت
 بر سر ایران

ایلنا: بنیامین نتانیاهو نخســت وزیر سابق اسرائیل  �
در واکنش به انتقاد نفتالی بنت، نخســت وزیر فعلی 
اســرائیل مدعی شــد: «فعالیــت ما ســال ها برنامه 
هسته ای ایران را متوقف و خنثی و متلاشی کرد. همه 
واقعیت را می دانند». به گزارش هاآرتص، وی با اشاره 
به دولت بنت-لاپید گفت: «کسانی که واقعیت را در 
مورد فعالیــت ما می دانند ایرانی ها هســتند؛ چراکه 
آنها انتظار داشــتند دولت شــما جایگزیــن دولت ما 
شــود. همه می دانند چرا!». پیش از این بنت از رویه 
نتانیاهو در مــورد ایران انتقاد کرده بود. وی در این باره 
گفت: «هیچ فردی در تاریخ اسرائیل نبوده که به اندازه 
نتانیاهــو درباره ایران حرف زده و لفاظی کرده ولی در 

عمل این قدر ناچیز اقدام کرده باشد».

انتقاد سفارت ایران در بلژیک
 از اظهارات دبیرکل ناتو

ایسنا: سفارت ایران در بلژیک در بیانیه ای از اظهارات  �
اخیر دبیرکل ناتو انتقاد کرد که در آن خواســتار پایبندی 
کامل ایران به معاهده های بین المللی از جمله معاهده 
منع اشاعه تسلیحات هســته ای شده بود. سفارت ایران 
در بلژیــک در بیانیــه ای در واکنش به اظهــارات اخیر 
دبیرکل ناتو گفت: «ســفارت جمهوری اسلامی ایران در 
بروکســل تحولات ناتو را چنان که در پایگاه اینترنتی آن 
نیز مشــخص است، دنبال می کند، به ویژه آنکه از خبری 
در تاریخ ۱۲ جولای ۲۰۲۱ درباره نشســتی میان دبیرکل 
ناتو و یک مقام خارجی متعجب شده است. دبیرکل ناتو، 
ظاهرا «بر درخواست های متحدانه و مداوم از ایران برای 
پایبندی و اجرای کامــل تمامی تعهدات تحت معاهده 
منع اشاعه تسلیحات هســته ای و توافق پادمانی آن با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی تأکید کرده است». سفارت 
ایران در بلژیک در این راســتا مطرح کرد: «جدا از اینکه 
برای بیان داشــتن چنین اظهاراتی باید خود را در جایگاه 
اخلاقــی برتری تصور کرد، نفس قرارگرفتن کنار نماینده 
رژیمی که نه عضو ان پی تی است و نه عضو هیچ یک از 
دیگر نهادهای بین المللی خلع سلاح های کشتارجمعی، 
به افزایش اعتبار اظهارات دبیرکل کمکی نمی کند. چنین 
اظهاراتــی فارغ از گمراه کننده بودن و اینکه تا حد زیادی 
از واقعیت فاصله دارند، نامرتبط اند. این یک امر مســلم 
اســت که ایران یک عضو کاملا پایبند معاهده ان پی تی 
و همچنین عضــو معاهده منع به کارگیری تســلیحات 
شیمیایی و معاهده منع به کارگیری تسلیحات بیولوژیکی 
اســت که کاملا آنها را اجرا می کند». در بخش آخر این 
بیانیه آمده است: «بیان کردن چنین اظهاراتی در کنار 
نماینده رژیمی که نه تنها به قوانین بین المللی حقوق 
بشــر اهانت کرده و حقوق بشر بنیادین افراد را نقض 
می کند، بلکه از طرف دیگر ســازوکارهای منع اشاعه 
تسلیحات و خلع ســلاح را تمسخر می کند، فقط یک 
تناقض بدون شــرح ناراحت کننده است. ما از دبیرکل 
می خواهیم آنچه از آن سخن می گوید را به ویژه برای 
این «متحــد» ناتو اعمال کنــد و از آن دعوت کند که 
ان پی تی و دیگر وسیله های خلع سلاح کشتارجمعی 
را بپذیرد و از بیان چنین اظهارات گمراه کننده ای علیه 

ایران خودداری کند».

ادامه از صفحه اول

 تفاوت احساس «تسلط »
 با واقعیت «حضور» در میدان !

زیــرا همه می دانیم که ایران به دلیل مســائل 
جغرافیایــی، اقتصــادی و... بهشــت قاچاقچیان 
بین المللی اســت. در ســال ۹۲ رقمی معادل ۲۵ 
میلیــارد دلار، یعنــی چیزی نزدیک به یک ســوم 
تجارت خارجی، کالا به این کشــور قاچاق شــده 
اســت. بنابراین اگر قاچاقچی را در پوشش همان 
ماست فروش یا ســیمان فروش به تعبیر خودتان 
هدایــت کنید، آنــگاه خواهیــد دید کــه چگونه 
واکسن را مطابق پروتکل های بهداشتی دودستی 
تقدیم تان خواهند کرد و آنگاه پس از تولید واکسن 
داخلی و صــادرات آنها می توانید این منابع مالی 

را در آینده جایگزین کنید.
 تنها تفاوت در صادرات و واردات این واکسن ها، 
زنده ماندن روزانه بیش از ۲۰۰ نفر از مردم شریف 
ایران اســت و جلوگیری از این همه خسارت ملی 
ناشــی از تعطیلات و... . ما همیشــه از قاچاق در 
کشــور ضربه خوردیم ولی حالا که می خواهیم با 
واکسن قاچاق ســلامتی مان را تحت نظارت شما 

حفظ کنیم، متأسفانه از آن محروم شده ایم. 
به خاطر داشته باشید بهانه های واکسن آلوده 
و تقلبی را کــه عوارض و محصــول ورود کالای 
قاچاق اســت، می تــوان با نظارت مؤثــر و دقیق 
ســازمان غــذا و دارو خنثی کــرد. هزینه دورزدن 
تحریم های نفتی (فســاد اقتصــادی) با آن همه 
سروصدا تنها دو میلیارد دلار «بابک زنجانی» بود 
که در مقابــل ورود ۶۱۸ میلیارد دلار پول حاصله 
از فروش نفت به کشور -به روایت اوپیک- بسیار 
ناچیز و قابل چشم پوشــی است. پس اگر به قول 
خودتان آمدید که روی مین تکه تکه شــوید، الان 
بهترین فرصت اســت که آبروی خود را با آوردن 
واکسن قاچاق فدای جان مردم ایران کنید. لازم به 
توضیح اســت که من کاسب تحریم نبوده و فقط 

یک معلم ساده دانشگاه هستم.

V4T لزوم اتخاذ  استراتژی
۸- ساخت واکســن کووید۱۹ همان طور که از 
دو ســال پیش در نوشــته های فراوان به آن تأکید 
داشــته ام یک نیاز ملی-تمدنــی و امنیتی و حتی 
فراتر از یک نیاز بهداشــتی اســت و می بایســت 
سرمایه گذاری مناســب و با تمرکز روی دو نمونه 

آن انجام شود.
۹- از گســترش تولید واکســن بدون کنترل که 
نیازمنــد تکثیر و کار روی ویروس و مواد بیولوژیک 
است و می تواند بســیار خطرناک باشد و از طرفی 
موجب اتلاف منابع ملی محدود کشــور شــود و 
ضمنا اعتبار واکسن ملی را خدشه دار سازد توسط 
بخش خصوصی و بخش دولتی غیرمطمئن باید 

به طور جدی ممانعت شود.
۱۰- تأمیــن و تزریق واکســن داخلی و خارجی 
صرفا باید از سوی حکومت و شبکه نظام سلامت 
انجام شــود و از ورود بخش خصوصی و مافیای 
دارو به شــدت اجتناب شود (در صورت نیاز مفرط 
اگر بخش خصوصی واکســن مطمئــن وارد کند 
می بایســت در اختیار دولت بــرای توزیع و تزریق 

مطابق پروتکل قرار گیرد).
۱۱- در دو ســال گذشته صدها ابلاغ بی حاصل 
برای کســانی که هیــچ نقشــی در مدیریت کرونا 
به صورت موفق نتوانسته اند ایفا کنند، صادر شده 
است و یک همهمه مدیریتی بی اختیار ایجاد کرده 
اســت که سطوح پاسخ گویی در آن گم شده است 
و معلوم نیســت از بین این صدها ابلاغ چه کسی 
و در چه ســطحی باید پاسخ گو شود. این موضوع 
باید مورد بازنگری جدی قرار بگیرد و سازماندهی 
دقیق و مؤثری به صورت ســاختار شــبدری با یک 
تیم مرکزی به صورت نمایندگان با اختیار از ســه 
محور لجســتیک-امنیت و ســلامت و با اتاق فکر 
متشــکل از دانشــمندان علوم اجتماعی -سیاسی 
و بهداشتی جایگزین شــود. این تیم باید با داشتن 
سه وجه اختیار و مســئولیت و پاسخ گویی دارای 
اتاق فرماندهی و کنترل علمی مبتنی بر شــواهد 
باشد و از امکانات موجود مانیتورینگ که در طبقه 
۱۷ ستاد وزارت بهداشت با سرمایه گذاری سنگین 

دوره تحول بلااستفاده مانده است استفاده کنند.
۱۲- در همــه حال بــا به کارگیری اســتراتژی 
V4T باید پیشــگیری بر درمان مقدم دانسته شود 
و از تمام پتانسیل نظام ســلامت کشور با اولویت 

استفاده شود.
۱۳- نظام مدیریت کووید۱۹ باید در همه حال 
در مقابل مردم و ســلامت نظام سیاسی پاسخ گو 

باشد.
خداونــد را می خوانیم تــا در این تلاش عنایت 
خویــش را ارزانــی راه ملــت ایران و مســئولین 

خدمتگزار کند.
*رئیس اتاق فکر دبیرخانه شورای عالی سلامت و 
استاد مدعو سیاست گذاری دانشگاه تهران

متن آگهى سازمان آب 
به اطلاع مى رساند اینجانب آیدا گیتى دانلیان و شرکاء مالک 3 دانگ مشاع از 6 دانگ

 پلاك ثبتى 28/41 به نشانى میدان نوبنیاد خیابان اراج کوچه تیمورى پلاك 13 موضوع
 سند مالکیت شماره 290286 صادره به تاریخ 1378/07/10 متقاضى تعیین بستر و حریم 

در داخل و مجاورت پلاك ثبتى فوق الذکر مى باشم و حسب اعلام امور منابع آب تهران و 
پردیس بر اساس ضوابط و مقررات جارى، تعیین بستر و حریم منوط به مراجعه کلیه مالکین 
مشاعى به امور آب و تکمیل پرونده مى باشد لذا از کلیه مالکین مشاعى تقاضا مى شود با 

دردست داشتن مدارك مالکیت خود ظرف مهلت ده روز از تاریخ انتشار آگهى به امور منابع 
آب تهران و پردیس به نشانى خیابان فاطمى خیابان حجاب شرکت آب منطقه اى تهران مراجعه 
نمایند. بدیهى است عدم مواجعه مالکین مشاعى ظرف مهلت مقرر فوق ناقى اقدامات شرکت 

آب منطقه اى تهران (امور منابع آب تهران و پردیس) نبوده و بستر و حریم اعلامى براى
 کلیه مالکین مشاعى لازم الرعایه مى باشد. 

روح اله نخعی: گفت وگوهای وین، خود به نقطه ســکون 
رسیده است اما بحث ها درباره آنها همچنان ادامه دارد 
و مقامات کشــورها همچنان منتظــر تعیین تکلیف این 
پرونده حســاس هســتند. موضع گیری ها و گمانه زنی ها 
هم در رســانه ها و هم در مواضع مقامات و چهره های 
دخیل در این روند ادامه دارد و البته هم زمان، رایزنی های 
مخالفان توافق هســته ای در تل آویو نیز تا فرصت باقی 
است و احیای برجام امضا نشده است، در جریان است. 
در این شــرایط صحبت هایی که اخیــرا مقامات ایالات 
متحده، ایران و روســیه داشته اند، کمک می کند، از آنچه 
در روند ایــن پرونده، محتــوای آن و دغدغه های ذهنی 
بازیگران برجام می گذرد، تصویر واضح تری داشته باشیم. 
آمریکا ظاهرا فهمیده است باید منتظر چه اتفاقی باشد، 
در ایــران کارها در حال تحویل اســت و روســیه نگران 
اتفاقاتی است که در این فاصله می افتند. به نظر می رسد 
دیگر برای همه طرف ها مشــخص شــده است که قرار 
نیست دولت حســن روحانی اعلام کننده تصمیم نهایی 
ایران درباره برجام باشد و بناست دولت ایراهیم رئیسی 

نه توافق برجام که پرونده برجام را تحویل بگیرد.
  ند پرایس: ضرب الاجلی نداریم

ظاهرا واشــنگتن هم با این حقیقت کنار آمده اســت. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا سه شــنبه در یک 
کنفرانس خبری به ســؤالاتی درباره از سرگیری مذاکرات 
احیای توافق هســته ای در وین پاســخ داد و به صراحت 
گفت آمریــکا بازه زمانی ای که بایــد در آن تکلیف ماجرا 
معلوم شــده باشد در نظر ندارد و بیش از آن به محتوای 
گفت وگوها و اتفاقاتی که بناســت بیفتــد، توجه دارد. به 
گزارش ایســنا به نقل از پایگاه خبری عرب نیوز، ند پرایس 
درباره ازســرگیری مذاکــرات احیای توافق هســته ای در 
وین گفت: «ســؤال هایی دربــاره اینکه ایــران چه زمانی 
آماده آغازکــردن هفتمین دور از مذاکرات برای رســیدن 
به تفاهمی در زمینه بازگشــت دوجانبه به برجام [توافق 
هســته ای] اســت و آیا اصلا آماده آن خواهد بود یا نه را 
فقــط می تــوان از تهران پرســید». پرایس در این راســتا 
ادامــه داد: «ما به وضوح گفته ایم که آماده بازگشــت به 
دور هفتم هســتیم». او افزود: «ما ضرب الاجلی برای این 
مذاکرات تعیین نمی کنیم اما واقفیم که با گذشــت زمان، 
توسعه های هسته ای ایران در نهایت به دیدگاه ما در زمینه 
بازگشــت به برجام جهت خواهد داد». سخنگوی وزارت 
امور خارجــه آمریکا همچنین مطرح کرد که واشــنگتن 
هنوز بر این باور است که «دیپلماسی مؤثرترین وسیله در 

دسترس ما برای رسیدن به هدف مطلوبمان است که آن 
اطمینان یافتن دائمی و قابل راستی آزمایی از این است که 

ایران هرگز به یک سلاح هسته ای دست نیابد».
  گزارش آخر کار

این مسئله که ماجرا در ایران به تغییر دولت موکول 
شــده، چندروزی می شــود که مشــخص شــده است. 
صحبت های مکرری که حسن روحانی در این باره کرده و 
به صراحت مشــخص کرده است که نقطه معطلی در 
تهران اســت و اگر به ســیدعباس عراقچی، معاون وزیر 
خارجه که ریاست هیئت مذاکره کننده ایران را در وین بر 
عهده دارد، اجازه داده شــود، فاصله ای تا امضای توافق 
و احیای برجام ندارد اما آن چه مســئله را عملا قطعی 
به نظر می نمایاند، گزارشــی بود که دیروز وزارت خارجه 
به مجلس ارسال کرد. متن گزارش، شروع و مقدمه این 
گزارش، توضیحاتی که در آن داده شده بود، پیوست های 
متعددی که اتفاقاتی از ســال ها پیش تــا امروز را مرور 
کرده بود و توصیه ها و هشــدارهایی کــه در پایان نامه 
قرار گرفته بود، مشــخص می کند این نه آخرین گزارش 
یک تیم در آســتانه به نتیجه رسیدن یک پروژه که آخرین 
گزارش پیــش از تحویل پروژه اســت. وزارت خارجه در 
این مرحله دیگر به نتیجه رســاندن گفت وگوهای احیای 
برجام را در دستور کار ندارد و مشخصا آماده تحویل این 
پرونده به تیم وزارت خارجه رئیســی است. همین حالا 
هــم، علی باقری کنی به نمایندگی از او و به عنوان گزینه 
اصلــی وزارت خارجه، در این نهاد مســتقر و در جریان 
روند اتفاقات و احتمالا تصمیم گیری ها حضور دارد. این 
جمله ظریف، جــای چندانی برای تردیــد در این زمینه 
باقی نمی گذارد: «امیدوارم آنچه تاکنون به دســت آمده 

در ابتدای دولت سیزدهم تکمیل شود».
  روسیه از تأسف به نگرانی

امــا اظهارنظر دیگری کــه میزان تنــش در صحنه 

گفت وگوهای وین را آشــکار می کند، صحبت هایی است 
که رئیس هیئت مذاکره کننده روسیه اخیرا داشته است. 
میخائیــل اولیانوف، نماینده روســیه در ســازمان های 
بین المللی مســتقر در وین، در چند ماهی که دور جدید 
مذاکرات در جریان بوده است، مدام مواضع خوش بینانه 
مسکو نســبت به روند گفت وگوها را تبیین کرده و مانند 
دیگر اعضای تیم دیپلماسی روسیه، بر محق بودن ایران 
و مقصربودن آمریکا در این روند تأکید داشــته است. او 
در گفت وگویی که اخیرا با یک رسانه روس داشته است، 
البتــه در بخش زیادی از صحبت هایش همچنان همان 
رویکــرد را دارد اما یــک جمله کلیدی نشــان می دهد 
که اهالــی دور میز مذاکره نگران انــد. در این فاصله که 
زمــان می گذرد، ایــران به فعالیت های هســته ای خود 
ادامــه می دهد و این فعالیت هــا در نتیجه روند کاهش 
تعهــدات که ایران طــی کرده فراتــر از محدودیت های 
مصوب برجام اســت. به علاوه، ایــران همچنان تکلیف 
توافق بســیار مهمش بــا آژانس برای حفــظ داده های 
نظارتی را مشخص نکرده اســت. این نگرانی ها شاید تا 
پیش از این هرگز به این صراحت و شــفافیت در ادبیات 
دیپلمات های روس دیده نشــده بــود. اولیانوف در این 
مصاحبه در پاســخ به ســؤالی درباره واکنش روسیه به 
اقدامات ایران این طور می گوید: «ما همواره از انتقاد تند 
از ایران خودداری کرده ایــم، چون می دانیم این واکنش 
آنها به سیاست زشت فشار حداکثری است. به عنوان یک 
قاعده وقتی درباره فاصله گرفتن ایران از مفاد توافق نظر 
می دادیم، از کلمه تأسف اســتفاده می کردیم اما اکنون 
شــاید زمینه هایی برای «نگرانی» وجود داشته باشد. به 
نظر می رســد ایران دارد زیاده روی می کنــد. برای اولین 
بار در عملکرد کشورهای غیرهســته ای، این غنی سازی 
۶۰ درصدی و فلز اورانیوم دیده شــده اند». این هشــدار 
و نگرانــی او نیز البته باز اولیانوف را به خط همیشــگی 

روسیه درباره توافق هسته ای باز می گرداند: «هرچه زودتر 
درباره احیای برجام به توافق برسیم زودتر این [نگرانی] 

را حذف خواهیم کرد».
  تعلیق و ابهام ادامه دارد

اولیانوف البته به صراحت به نکته ای اشاره می کند که 
فحوای کلام سخنگوی وزارت خارجه آمریکا بوده است، 
او در پاســخ به این ســؤال که «چه زمانی ممکن اســت 
فراینــد مذاکرات ادامه یابــد؟» می گوید: «الان هیچ کس 
این را نمی داند؛ شامل طرف ایرانی. این قابل درک است. 
رئیس جمهور جدیدی در ایران انتخاب شده، تیم جدیدی 
در راه اســت. آنها برای تصمیم گیری نیاز به زمان دارند. 
مســئله برای جامعه و مقامات ایرانی بسیار حاد است. 
بحث های داغی در جریان است. در نتیجه این وضعیت 
غافلگیرکننده نیست». او البته اشاره می کند که این تعلل 
ممکن اســت عواقبی هم داشته باشد: «مسئله دیگر این 
اســت که این وضعیــت کم کم نوعی اذیــت برای دیگر 
شرکت کنندگان مذاکره ایجاد می کند که این هم مشخص 
است. چون معلق نگه داشتن توافقی جدید برای مدتی تا 
این حد طولانی هیچ فایده ای برای هدف ما ندارد. هرچه 
گفت وگوهــا زودتر ادامه پیدا کنند، بهتر اســت». او البته 
ترسیمی از وضعیت فعلی گفت وگوها هم ارائه می کند: 
«تصور من این اســت که ما ۹۰ درصد راه را طی کرده ایم. 

اگر نسبی صحبت کنیم، چیز زیادی نمانده است».
با  اول  گام  کــه  اســت  مشــخص  روســیه  بــرای    

آمریکاست
او البتــه در جای جــای مصاحبه اش بــاز به موضع 
اصلی روسیه مبنی بر مقصر دانستن آمریکا برمی گردد: 
«من فقط می توانم دیدگاه روسیه را مشخص کنم: واضح 
اســت که ایالات متحده باید گام اول را بردارد چون آنها 
رفتار نادرستی داشــته اند، از توافق خارج شدند و تقریبا 
نابودش کردند و تمام دنیا را با تحریم های فراســرزمینی 
تهدیــد کردند». اولیانوف البته به تیــم دولت جو بایدن 
خوش بین است: «من و همکارانم از کار با مذاکره کنندگان 
جدید آمریکایی راضی هستیم... احساس می کنم ایالات 

متحده الان موضعی عملگرایانه و متعادل دارد».
مواضع اولیانــوف که صحنه را شــفاف تر می کنند، 
برایندی مطابق با وضعیت فعلــی نگاه ها به وین دارد. 
خوف از برهم خوردن همه تلاش ها و از دست رفتن همه 
دســتاوردها، در کنار رجا به کسب نتیجه در فرایندی که 
به نظر می رســد همه آنچه لازم داشته اکنون مهیاست؛ 

همه چیز جز یک تصمیم.

دســتیار ظریف در مصاحبه ای به سابقه تلاش ایران برای برگزاری نشست 
بین الافغان اشــاره کرده و توضیح داده که «ســال ۹۵، زمانی که آقای حنیف 
اتمر، وزیر خارجه فعلی افغانستان، مشاور امنیت ملی این کشور بود، به تهران 
ســفری داشت و درخواست مساعدت ایران برای گفت وگو با طالبان را مطرح 
کرد. آن زمان بنا به خواســت طرف افغان، ایران تماس هایی با طالبان برقرار 
کرد و آنها راضی به مذاکرات برای صلح شــدند. پس  از آن آقای شــمخانی 
سفری به کابل داشت و با آقای حمداالله محب که در آن مقطع مشاور امنیت 
ملی افغانستان شده بود، گفت وگوهایی انجام داد و اعلام آمادگی طالبان برای 
گفت وگو را منتقل کرد. در آن سفر قرار شد دولت افغانستان ما را از تصمیمش 
برای انجام مذاکرات باخبر کند اما متأسفانه پیگیری نشد. بر اساس اطلاعاتی 

که داریم، آمریکا مانع از شکل گیری این مذاکرات بین الافغان شد».
اینها را سیدرسول موسوی، دستیار وزیر در حوزه آسیای غربی گفته است. 
هفته گذشــته و در حالی که طالبان مناطق زیادی از افغانســتان را در دســت 
گرفتــه بودند، در قالب هیئتی به تهران آمدند و مقابل هیئت دیگری از دولت 
افغانستان نشســته و مذاکره کردند. وزیر خارجه ایران میزبان این مذاکره بود. 
اگرچه بیانیه پایانی این نشســت تأکید بر دســتیابی به صلح داشت اما به نظر 
نمی رسد صلح چندان در دسترس باشد. هفته گذشته فضای مجازی میزبان 
ویدئوهای پر از خشــونت از برخورد طالبان با زنان افغانســتانی شــد و آنچه 
می توان برداشت کرد، این است که طالبان تغییری در ماهیت خود نداشته اند.

به موازات گســترش بیشتر فعالیت طالبان در افغانستان عده ای به انتقاد 
از ایران پرداخته و مدعی هســتند که حمایت هــای ایران از این گروه منجر به 
قدرت گرفتن آنها شــده است. البته نمی توان پاسخ مســتدلی به این ادعا داد 
چون بخش گسترده ای از چنین حمایت هایی توسط نهادهایی انجام می شود 

که دست کم اطلاعات عمل آنها در اختیار رسانه ها نیست.
اما آن چیزی که افغانســتان را در شــرایط فعلی قرار داده، قدرت و توانی 
نیســت که ایــران از چند نشســت بــا طالبان به 
آنها داده اســت. ایــن صحنه را دونالــد ترامپ و 
نماینــده اش در امور افغانســتان زلمای خلیلزاد 
چیده اند. چندین دور مذاکرات آمریکا با طالبان در 
دوحه قطر تا به آنجا رسید که آنها در حال دستیابی 
به توافقی با یکدیگر بودند، بدون آنکه برای دولت 
افغانســتان نقشی قائل باشند. به دنبال جایگاهی 
که برای طالبان در فضای بین المللی ایجاد شد و 
دوپارگی در دولت افغانستان، ایران نیز وارد صحنه 
مذاکره با این گروه شــد. نکته مهم اینجاســت که 

عبداالله عبداالله از طیف مجاهدین که بیشترین نزدیکی را در جریان های سیاسی 
به ایران دارند، رئیس مذاکرات صلح است و تعامل ایران با طالبان با رایزنی با 

عبداالله و دولت اشرف غنی انجام شده است.
بهمن ســال گذشــته بود که محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران با 
هیئت طالبان به ریاســت ملا برادر در تهران ملاقات کرد و در این دیدار از ایده 
تشــکیل حکومتی همه شــمول با حضور همه اقوام و گروه های سیاســی در 
افغانستان ابراز خشنودی کرد و افزود: «جمهوری اسلامی ایران برای تسهیل 

گفت وگو بین طالبان و دولت و دیگر گروه های افغانستانی آمادگی دارد».
فرصت پیش آمده سال ۹۵ از دست رفت

دســتیار وزیر و مدیرکل آســیای غربــی وزارت امور خارجه بــا بیان اینکه 
نشست گروه های بین الافغان در تهران موفقیت ویژه ای داشت، گفت: طالبان 
با تجربه ای که از گذشته دارد، متوجه است که با قدرت نظامی لزوما نمی تواند 
مشروعیت بین المللی به دست آورد؛ بلکه مشروعیت بین المللی با مذاکرات 
سیاسی حاصل می شــود. او گفت: در آن مقطع آمریکایی ها تصور دیگری از 
صحنه واقعیت های افغانستان داشتند و در پی پیمان استراتژیکی که با دولت 
افغانستان داشــتند، تصور می کردند بر سرنوشت افغانستان حاکم شده اند و 
اجازه هیچ کاری را که مخالف منافعشان بود به دولت افغانستان نمی دادند.

وی بــا بیــان اینکه در آن زمــان آمریکا مذاکره صلح بیــن طالبان و 
دولت را به زیان خود تصور می کرد، ادامه داد: این در حالی بود که ایران 
می خواســت با این مذاکرات کمکی به هر دو طرف داشته باشد. بنابراین 
ایده مذاکرات بین الافغان ایده جدیدی نیست و مبنای آن خواست طرف 
افغان است؛ اما متأسفانه آمریکایی ها با اقداماتی که انجام دادند، مانع 
از شــکل گیری این مذاکرات در آن ســال ها شــدند. اگر در آن مقطع این 
مذاکرات شــکل می گرفت، شــاهد این همه کشتار و خشــونت نبودیم. 
ضمن اینکه ســطح خواســته های طالبان در آن زمان محدودتر از امروز 

بود و متأسفانه فرصتی که پیش آمده بود، از دست رفت.
وی درخصــوص چشــم انداز مذاکرات بین الافغــان در تهــران با وجود 
پیچیدگی های وضعیت فعلی افغانســتان، به بیانیه شــش ماده ای نشســت 
بین الافغان تهران اشاره و تأکید کرد: طالبان و نمایندگان جمهوریت در تهران 
جمع شــدند و در کنار هم به این جمع بندی رســیدند که جنگ راه حل نیست 
و حتما باید راه حل سیاســی یافت. با هم خشونت و حمله به خانه ها، اماکن 
عمومی، بیمارســتان ها و مساجد را محکوم کردند و به این نتیجه رسیدند که 
باید در مشورتی کلی تر و جامع تر برای آینده نظام سیاسی افغانستان راه حلی 
بیابند. اینها مؤید این نکته اســت که اجلاس تهران موفقیت ویژه ای داشــت. 
البته در ســند منتشرشده اعلام کردند قرار اســت مذاکرات را بعد از مشورت 

با افراد در ســطوح بالا، مجددا در تهران برگزار کنند؛ بنابراین اجلاس تهران را 
نشســتی پایان یافته نمی بینیم بلکه روندی است که اگر صیانت شود، ممکن 

است مشکلات افغانستان را حل کند.
جنگ ۴۰ساله با نشست یک روزه حل وفصل نمی شود

موســوی درباره برخی تحلیل ها مبنی بر تلاش طالبــان برای امتیازگیری 
از آمریکا با هر بار ســفر به تهران و ابراز تردیدها نســبت به نتیجه بخش بودن 
گفت وگوها، تصریح کرد: آنها که چنین مسائلی را مطرح می کنند، باید در نظر 
بگیرند در این شــرایط چه  کارهایی می توان انجــام داد؟ عده ای انتظار دارند 
حالا که آمریکا از افغانســتان خارج  شــده، ایران مثلا به دفــاع از عده ای وارد 
عرصه افغانستان شود! درحالی که این مسیر درستی نیست. آنها که همه  چیز 
را نقد می کنند، بگویند چه گزینه ای دارند؟ اگر تصور شــود نشست های صلح 
بی اثر است، پس باید چه اقدامی صورت داد؟ باید جنگید؟! جنگ حتما راه حل 

نیست.
وی گفت: اینکه نشستی برگزار کنیم و طرفین در آن تأکید کنند جنگ راه حل 
نیســت و فقط باید از طرق سیاسی به نتیجه رسید، موفقیت است. قطعا یک 

جنگ ۴۰ساله را نمی توان با نشستی یک روزه حل وفصل کرد.
مشروعیت سیاسی با مذاکره سیاسی حاصل می شود

موســوی در رابطه بــا انگیزه طالبان برای ادامــه مذاکرات در تهران 
با وجود پیشــروی ها و اقدامات نظامی که در افغانســتان دنبال می کند، 
گفت: به هرحال باید امیدوار بود. طالبان به جهت قدرت نظامی مشکلی 
ندارد و می تواند خیلی از شهرها را تصرف کند و احتمالا وارد کابل شود 
اما مســئله طالبان، موضوع «شناسایی» اســت. سال های ۷۵ تا ۸۰ هم 
طالبان کنترل بیش از ۹۵ درصد افغانســتان را در اختیار گرفت اما مورد 
شناسایی قرار نگرفت. تنها سه کشور عربستان، امارات و پاکستان طالبان 
را شناسایی کردند؛ بنابراین، این بار طالبان با تجربه ای که از گذشته دارد، 
متوجه اســت که با قدرت نظامی می تواند جغرافیا و شــهرها را تصرف 

کند اما لزوما نمی تواند مشروعیت بین المللی به دست بیاورد.
موســوی تأکید کــرد: مشــروعیت بین المللی از درون مذاکرات سیاســی 
بیرون می آید. خواه این مذاکرات در تهران باشــد یا در مسکو یا هر جای دیگر؛ 
به هرحال با دستیابی به یک موافقت نامه سیاسی است که صلح و آرامش در 
افغانستان مستقر می شود. طالبان هم می داند که بالاخره باید از طریق راه حل 
سیاســی منازعه چندین ساله به پایان برسد. اگر امروز از فرصت گفت وگوهای 
تهران استفاده شــود، بهتر خواهد بود، در غیر این صورت بعد از مدتی جنگ 
ناچارند مجددا به گفت وگو متوسل شوند. همه جنگ ها باید از طریق مذاکرات 

سیاسی به پایان برسد.

ســخنگوی دولت ایــران خبر داده کــه مذاکره دربــاره مبادله 
زندانیان ایرانی و آمریکایی در جریان اســت. علی ربیعی در پاسخ 
به پرسشــی درباره اظهارات اخیر راب مالــی، نماینده ویژه آمریکا 
در امور ایران که از پیشــرفت در مذاکرات برای آزادی شــهروندان 
آمریکایی زندانی در ایران خبر داده بود، گفت: ما قبلا و مکررا اعلام 
کرده ایم که جمهوری اســلامی ایران به خاطر نیات انسان دوستانه 
آماده تبادل همه زندانیان در ازای آزادکردن همه زندانیان ایرانی در 

سراسر جهان است که با دستور و خواست آمریکا محبوس شده اند. 
طبق گزارش ایسنا، ربیعی در نشست با خبرنگاران توضیح داد «ما 
حتی در دولت پیشــین آمریکا هم از آمادگی طرف ایرانی خبر داده 
بودیم اما این دولت آمریکا بود که با اصرار بر گروگان گیری ایرانیان 
از نشســتن پای میز مذاکره امتناع کرده بود. آقای ظریف از مدت ها 
پیش طرح مبادلــه همه زندانیان ایرانــی و آمریکایی با یکدیگر را 
مطرح کردند و دولت بایدن نیز از روزهای ابتدایی روی کارآمدن، این 

موضوع را مورد توجه قــرار داد. مذاکرات در این زمینه در جریان 
اســت و در صورت آزادی زندانیان ایرانی و تأمین منافع کشورمان 
و نیز به نتیجه رسیدن مذاکرات، متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد».
محمدجــواد ظریف شــهریور گذشــته در گفت وگوی مجازی 
با فرید زکریا در شــورای روابط  خارجــه در نیویورک اعلام کرد که 
جمهوری اســلامی ایران آمادگی تبادل کامل زندانیان را با ایالات 

متحده دارد.

سخنگوی دولت خبر داد
مذاکره درباره مبادله زندانیان ایرانى و آمریکایى در جریان است

واکنش ها به معطلی گفت وگوهای وین

صبر در واشنگتن، اثاث کشی در تهران، نگرانی در مسکو

دستیار ظریف توضیح داد:
سابقه آغاز مذاکره بین   الافغان در ایران


